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Ara sí, adeu al síndic: el 
Parlament posa data al relleu

Tant el PSC com ERC i Junts ga-
ranteixen que no hi ha hagut cap 
problema polític que hagi posat en 
perill aquest pacte, a diferència del 
que ha passat amb el de la llengua. 
No va ser una prioritat en els pri-
mers mesos de l’any i es van esperar 
al 6 d’abril per modificar per lectu-

ra única la llei del síndic incorpo-
rant-hi un sol punt, el que redueix 
de 9 a 6 anys la durada del mandat.  
A la mesa del 3 de maig la presi-

denta del Parlament, Laura Borràs, 
va tornar a activar el termini per a 
la substitució. És tot just la segona 
vegada que passa en els últims tres 

anys. La primera va acabar que-
dant deserta, tot i que hi va haver 
una candidata formal almenys per 
unes setmanes. La CUP va presen-
tar Gemma Calvet com a aspirant 
el 4 d’abril del 2019, però per la fal-
ta de consens que generava el seu 
nom entre els partits –ni tan sols 
ERC, de qui va ser diputada, avala-
va el seu nomenament– ella matei-
xa va decidir autodescartar-se un 
mes després i es va excusar per no 
haver de participar a la vista a la 
qual havia estat citada com a úni-
ca candidata a síndica de greuges. 

Divuit anys al càrrec 
Hauran estat divuit anys de Ribó al 
capdavant del Síndic de Greuges. 
Hi va accedir el 2004 proposat pel 
tripartit –amb l’abstenció de CiU– 
i va renovar la confiança del Parla-
ment el 2010, en aquella ocasió 
pràcticament per unanimitat, i ho 
deixa quan acaba de fer els 77 anys. 
La seva successora, Esther Gimé-
nez-Salinas, serà proposada com a 
candidata en els pròxims dies i no 
es podrà allargar tant de temps a la 
institució: el mandat se li acabarà 
el 2028, si no és que es torna a tro-
bar amb una situació de bloqueig. 
Durant els últims tres anys, de 

fet, Ribó ha sol·licitat en diverses 
ocasions que els partits arribessin 
a un acord per rellevar-lo. Un fet 
que no li ha estalviat algunes críti-
ques dels que li demanaven fer un 
pas endavant i dimitir per pressi-
onar els grups parlamentaris. Si ho 
hagués fet, el seu adjunt hauria es-
tat ascendit a síndic en funcions, 
tot i que a efectes jurídics la plaça 
hauria continuat vacant. 
La llei marca un termini de 10 

dies per obrir el procés de selecció 
quan el càrrec de síndic queda va-
cant. Això va passar aquell 1 de 
març del 2019 i des de llavors, com 
en tants altres organismes, s’ha ha-
gut d’anar trampejant.

Rafael Ribó.   

Esther 
Giménez-
Salinas. 

Esther Giménez-Salinas va ser anunciada  
al mes de desembre

RENOVACIÓ

L’1 de març del 2019 el llavors pre-
sident del Parlament, Roger Tor-
rent, comunicava formalment el 
venciment del mandat del síndic 
de greuges. Des d’aleshores Rafa-
el Ribó porta 1.173 dies exercint de 
síndic amb el mandat caducat. Per 
què? Bàsicament perquè fins ara 
els partits polítics no han estat ca-
paços de desbloquejar la renovació 
de l’organisme. Però això està a 
punt de canviar. El 4 de juny s’ex-
haureix el termini que ha posat la 
mesa del Parlament perquè els 
grups presentin candidats, i ja n’hi 
ha una, Esther Giménez-Salinas, 
que compta amb la majoria de dos 
terços necessària per ser escollida. 
A finals de desembre s’anuncia-

va l’acord global entre el PSC, ERC 
i Junts que també desbloquejava 
els nomenaments a la CCMA, al 
CAC i al Consell de Garanties Es-
tatutàries, entre d’altres. Però els 
canvis en el cas del síndic han es-
tat especialment lents: és l’única 
substitució que cinc mesos des-
prés de l’anunci continua sense 
haver-se completat. Giménez-Sa-
linas continua exercint de cate-
dràtica a la Universitat Ramon 
Llull, on dirigeix un programa de 
justícia social i restaurativa en 
col·laboració amb la Fundació Pe-
re Tarrés. I, malgrat que és especi-
alment curosa a l’hora de respec-
tar els terminis, des que va trans-
cendir l’anunci ja n’hi ha que assu-
meixen que fa de síndica –des 
d’entitats fins a persones que li fan 
arribar cartes– i fins i tot se li ha 
actualitzat el currículum de la uni-
versitat per afegir aquesta nova 
experiència professional. “Els 
temps no s’han gestionat de la mi-
llor manera possible”, reconeixen 
fonts parlamentàries. 

BARCELONA
ALEIX MOLDES

Milers de persones diuen 
no als Jocs Olímpics

cinc nets, si continuem carregant-
nos-ho tot, què els quedarà a ells? I 
quan no hi hagi terra per sembrar, 
què menjarem?”, es preguntava la 
Francesca Simeon, de Montmeló, 
que als seus 71 anys era una de les 
voluntàries que van ajudar en tas-
ques organitzatives. 
Al crit de “30 dies de festa, 30 

anys de misèria”, els manifestants 
van recórrer els principals carrers 
del centre i van acabar la marxa a la 
plaça del Call. Al llarg de l’itinerari, 
a més de càntics i proclames contra 
els Jocs, es podien sentir accents de 
tot Catalunya: gironins, lleidatans, 
barcelonins i, fins i tot, ebrencs i 
aragonesos, com els dels represen-
tants de les plataformes en Defen-
sa de l’Ebre i Stop JJOO Aragó. “No 
té sentit ampliar les pistes d’esquí 
quan cada any hi ha menys neu i du-
ra menys temps, i menys quan els 

Milers de 
persones es van 
manifestar ahir 
a Puigcerdà. 
DAVID BORRAT

glaciars estan desapareixent”, va 
denunciar un dels portaveus de l’as-
sociació aragonesa contrària a la 
candidatura, Luis Garay.  
La d’ahir va ser la primera gran 

mobilització que s’ha organitzat en 
contra de la candidatura olímpica, 
si bé des de la plataforma Stop JJOO 

avisen que continuaran fins que la 
Generalitat i el govern espanyol re-
tirin el projecte. “Volem que el Piri-
neu sigui alguna cosa més que la zo-
na d’esbarjo de la zona metropolita-
na”, va exclamar un dels portaveus 
de l’entitat, Bernat Lavaquiol. 

Preparats per a la consulta  
Des de l’entitat també van retreure 
a la Generalitat la diferència entre 
el tracte que, segons ells, donen als 
inversors turístics i als ciutadans 
del Pirineu: “A ells els aplanen el 
terreny perquè acumulin beneficis, 
i a nosaltres ens fan xantatge dient 
que o ens mengem aquests Jocs o no 
tindrem infraestructures. Pere Ara-
gonès, això no funciona així, volem 
hospitals, escoles i carreteres”, va 
subratllar Lavaquiol. Així mateix, 
una altra portaveu, Helena Guillén, 
va reiterar que encara no han pre-
sentat els informes d’impacte ambi-
ental ni cap pressupost. 
Per tot plegat, des de la platafor-

ma Stop JJOO han avisat que “des-
bordaran” les urnes amb el no en la 
consulta que el Govern farà al juli-
ol a les comarques del Pirineu.e

MOBILITZACIÓ

“Avui és un dia històric a Puigcerdà, 
pensa que aquí gairebé mai hi ha 
manifestacions i avui fa pinta que 
vindrà molta gent, mira com està 
tot!”, augurava el veí puigcerdanenc 
Robert Fumanal quan tot just falta-
ven escassos minuts per a les 12 del 
migdia. Era l’hora prevista de la pro-
testa organitzada per la plataforma 
Stop JJOO. Sota el lema “Per un Pi-
rineu viu, stop Jocs”, la mobilització 
va aplegar milers de persones de to-
tes les edats i procedències (5.000 
segons els organitzadors i 2.500 se-
gons els Mossos d’Esquadra) que es 
van desplaçar fins a la capital cerda-
na per deixar clar el seu rebuig al 
projecte olímpic. “Ja n’hi ha prou de 
destrossar el medi ambient. Tinc 
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